
Petition to resume the production of black ink by Horstmann and 
Steinberg for the field of lithography 6.4.2024 

Printmaking knowledge is under threat! This is particularly evident in the increasing 
cessation of production of the materials required for printmaking. Since the artistic 
field of creation is currently the most important framework in which many craft 
techniques are used, handed down and further developed, our concern includes the 
resumption of the production of nib ink for lithography according to the recipe of the 
old batch number 28N 003009. It enables the printing, preparation, etching, firing and 
setting aside of the stones in equal measure. At the same time, only this nib ink 
guarantees a wide range of black tone values for a wide variety of printing 
applications.  
 

This nib ink offers easy handling and dissemination of the lithographic technique from 
students to professional workshops. 
 

The artistic and technical heritage of printmaking lithography, which the German 
UNESCO Commission gave additional weight to in 2018 by recognizing it as 
intangible cultural heritage, needs your support! 
 

We ask you to resume the production of black ink! 

Name/address of 
institution/workshop 

Contact 
person 

Email Expected 
order quantity 
1kg can/per 
year 

Signature 

HGB Leipzig 
Wächterstr.11, 04107 
Leipzig 

Bettina Francke francke@hgb-
leipzig.de 
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Petition zur Wiederaufnahme der Produktion von Federfarbe 
Schwarz der Firma Horstmann und Steinberg für den Bereich der 
Lithografie 6.4.2024 
 
Das druckgrafische Wissen ist gefährdet! Das zeigt sich besonders prägnant in der 
zunehmenden Produktionseinstellung der für die Druckgrafiken nötigen Materialien. 
Da gerade der künstlerische Schaffensbereich der derzeit wichtigste Rahmen ist, in 
dem viele handwerkliche Techniken genutzt, tradiert und weiterentwickelt werden, 
beinhaltet unser Anliegen die Wiederaufnahme der Produktion von Federfarbe für die 
Lithografie nach dem Rezept der alten Chargennummer 28N 003009. Sie ermöglicht 
gleichermaßen das Abdrucken, Präparieren, Ätzen, Brennen und Wegstellen der 
Steine. Gleichzeitig garantiert nur diese Federfarbe eine große Skala an schwarzen 
Tonwerten für die unterschiedlichsten Druckanwendungen.  
Diese Federfarbe bietet eine einfache Handhabung und Verbreitung der 
lithografischen Technik vom Studierenden bis zur Profiwerkstatt. 
Das künstlerische und handwerkliche Erbe der Druckgrafik Lithografie, welchem die 
deutsche UNESCO-Kommission 2018 durch die Anerkennung als immaterielles 
Kulturerbe, zusätzliches Gewicht verliehen hat, braucht Ihre Unterstützung! 
Wir bitten Sie um die Wiederaufnahme der Produktion von Federfarbe Schwarz! 
 

Name/Adresse der 
Institution/Werkstatt 

Ansprechpartner Email Voraussichtliche 
Bestellmenge 1kg 
Dose/pro Jahr 

Unterschrift 

HGB Leipzig 
Wächterstr.11, 
04107 Leipzig 

Bettina Francke francke@hgb-
leipzig.de 
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